
 

 سرویس سیاسی - عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس گفت: وقتی که واردات در کنار تولید 
و صادرات باشد و در افق دید این ها قرار گیرد کشور 
در معرض واردات بی رویه قرار نخواهد گرفت. ما 
در تاریخ ۱۲ بار این وزارتخانه ها را تفکیک و ادغام 
کردیم و بعد از آسیب شناسی هایی که در کمیسیون 
انجام دادیم به این نتیجه رســیدیم که هیچ فایده ای 

برای کشور ندارد.
معصومه پاشایی بهرام نماینده مردم مرند و جلفا 
و عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی در رابطه با موضوع تفکیک وزارت صمت 
و فرصــت دو ماهه مجلس به دولت که رو به اتمام 
اســت، گفت: ببینید در طرحی که در مجلس وجود 
دارد اصلا موضــوع تفکیک وزارت صمت مطرح 
نیســت، بلکه محتوای طرح این است که دو اختیار 
را از وزارتخانه های صمت و جهاد کشاورزی جدا 
کرده تا با ادغام این ها وزارتخانه جدیدی تشــکیل 
شــود. در این طرح هم وزارت صمت و هم وزارت 
جهاد کشــاورزی بدون تغییر و تحول به کار خود 
ادامــه خواهند داد و وزرای آن ها به قوت خود باقی 
هستند؛ صرفاً دو اختیار از این مجموعه ها جدا شده و 
یک وزارتخانه جدید تشکیل می شود.وی ادامه داد: 
این طرحی اســت که در مجلس وجود دارد، دولت 

هم تاکنون هیچ لایحه ای نداده است و صرفاً نسبت 
به این طرح که براســاس قانون باید اعلام رضایت 
و موافقــت کند، موافقــت و رضایت خود را اعلام 
کرده است.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در ادامه اظهار داشــت: ما در کمیســیون از تمامی 
صاحب نظــران این حوزه اعم از بخش خصوصی، 
اندیشــکده ها، مرکز پژوهش های مجلس و ... فارغ 
از موافق یا مخالف بودنشان دعوت کردیم، در واقع 
همه کسانی که می توانستند در این زمینه نظر بدهند 
دعوت شــدند و نظرهای مثبــت و منفی خود را با 
اســتدلال در کمیسیون تشریح کردند. در پایان یک 
رأی گیری استمزاجی در کمیسیون صورت گرفت 
که نتیجه آن مخالفت کمیسیون صنایع با تفکیک بود.

پاشــایی بهرام درخصوص علــت و چرایی 
مخالفت کمیسیون صنایع با این اقدام، اظهار داشت: 
علت این مخالفت این است که در شرایط کنونی چه 
تغییر و تحول مهمی رقم خورده است؟ آیا نرخ ارز 
در کشــور ما تغییر قابل توجهی داشته؟ آیا سیاست 
هــای بازرگانی ما تغییر کرده؟ یا هر اتفاق دیگری، 
در مجموع چه اتفاقی وجود دارد که ما یک ساختار 
جدید ایجاد کنیم و این اتفاق یا موقعیت جدید و مهم 
را به این وزارتخانه بسپاریم. وی افزود: از این سوی 
دیگــر وقتی که واردات در کنــار تولید و صادرات 

باشد و در افق دید این ها قرار گیرد کشور در معرض 
واردات بی رویه قرار نخواهد گرفت. ما در تاریخ ۱۲ 
بار این وزارتخانه ها را تفکیک و ادغام کردیم و بعد 
از آسیب شناسی هایی که در کمیسیون انجام دادیم به 
این نتیجه رسیدیم که هیچ فایده ای برای کشور ندارد.

عضو کمیســیون صنایع همچنین خاطرنشان 
کرد: در این مساله باید مجموع شرایط کلان کشور 
را ببینیم اما متاســفانه گاهی روی جزئیات متمرکز 
می شــویم. الان شرکت های دانش بنیان را داریم که 
می خواهیم کمک کنیم قــدرت بگیرند و توانمند 
شوند، از سوی دیگر حوزه صنایع ما در این سال ها 
تحت تاثیر تحریم خوب فعالیت کرده و پیشــرفت 
کرده اســت، اگر این ها را تفکیک کنیم و ببریم یک 
گوشــه ای و اجازه دهیم یک عده بروند آنجا جمع 
شــوند و واردات انجام دهند؛ اتفاقی که می افتد این 
اســت که اگر حتی تحریم رفع شــود و درآمدهای 
دلاری وارد کشــور شود، این منابع مالی ما درست 
مدیریت نخواهد شــد و سرازیر می شود به سمت 
واردات در آن وزارتخانه جدید و صنایع ما را زمین 
خواهــد زد و مجــددا به نقطه اول بــاز می گردیم. 
کمیسیون صنایع برای اینکه این اتفاق رخ ندهد، با 
موضوع مخالفت کرد و در رأی گیری استمزاجی که 

داشتیم تنها یک نفر موافق این مساله بود.
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بررسی گفت وگوهای تلفنی رئیس دولت سیزدهم در سال اول؛

الیزه-پاستور؛ شلوغ ترین خط تلفن 
یک سال گذشته پاستور

ســرویس سیاســی-  با روی 
کار آمدن ســید ابراهیم رئیســی در ۱۲ 
مرداد ۱۴۰۰ به عنوان رئیس جمهوری 
اسلامی ایران، سران کشورهای مختلف، 
گفت وگوهای تلفنــی زیادی با رئیس 
دولت سیزدهم داشتند، اما در این میان، 
خط الیزه-پاستور شلوغ ترین خط تلفنی 
یک سال گذشته بوده و رئیسی و امانوئل 
مکرون رئیس جمهوری فرانسه در این 
یک ســال، شش بار به صورت تلفنی با 
یکدیگر گفت وگو و تبادل نظر داشتند 
که محور اصلی همــه آن ها مذاکرات 

هسته ای بوده است.
آخریــن گفت وگــوی تلفنــی 
رئیســی و مکرون در ۱ مــرداد ۱۴۰۱ 
صورت گرفت که در این گفت وگوی 
۱۲۰ دقیقــه ای، موضــوع مذاکــرات 
رفــع تحریم هــا، راهکارهای تقویت 
همکاری هــای دوجانبــه، تحولات 
منطقه ای و بین المللــی و چالش های 
عمــده جهانی از جمله امنیت غذایی و 
امنیت انرژی بین سران دو کشور مطرح 
شد.روســای جمهور ایران و فرانســه 
همچنیــن ۳۰ بهمن دربــاره آخرین 
وضعیت مذاکرات هسته ای وین، ۹ بهمن 
درباره لغو تحریم ها، راســتی آزمایی، 
ضمانت معتبر به عنوان مبانی اساســی 
توافق هســته ای و راهکارهای تقویت 
روابــط تهران-پاریــس، ۸ آذر درباره 
مبارزه مشترک با کرونا، همکاری های 
منطقه ای و مذاکرات هســته ای و لزوم 
ادامــه مذاکرات تا حصــول نتیجه، ۱۴ 
شهریور درباره توسعه روابط به ویژه در 
زمینه های اقتصادی و تجاری، همکاری 
برای تشــکیل دولت قــوی در لبنان و 
مذاکــرات لغو تحریم هــا و ۱۸ مرداد 
۱۴۰۰ درباره توســعه روابــط ایران و 
فرانسه بر اساس منافع مشترک و احترام 
متقابل و تامین حقوق ملت ایران در هر 
مذاکره ای بــا یکدیگر تلفنی مذاکره و 

گفت وگو کردند.
گفت وگوهای تلفنی رئیســی و 
مکرون نشان می دهد که رئیس جمهور 
فرانســه نقش رابط ســران تروئیکای 
اروپایی )انگلیس، فرانســه و آلمان( و 
آمریکا را درباره مذاکرات هســته ای بر 
عهده گرفته است؛ چرا که در این مدت 
نخســت وزیر انگلیــس و صدراعظم 
آلمان بــا رئیس جمهوری اســلامی 
ایران گفت وگویی نداشــتند و تکلیف 
گفت وگو با رئیس جمهور آمریکا هم که 
مشخص است.پس از مکرون، ولادیمیر 
پوتین رئیس فدراسیون روسیه، رجب 
طیب اردوغان رئیس جمهوری ترکیه و 
مصظفی الکاظمی نخست وزیر عراق در 
یک سال گذشته، پنج بار با رئیس دولت 
ســیزدهم به صورت تلفنی گفت وگو 
کرده اند.رئیســی و پوتین آخرین بار و 
پیش از ســفر رئیس جمهور روسیه به 
ایــران، در ۱۸ خرداد ۱۴۰۱ با یکدیگر 
درباره همکاری کشــورهای مســتقل 
برای خنثی سازی فشارهای غیرقانونی 
کشورهای غربی مذاکره تلفنی داشتند. 
روسای جمهور ایران و روسیه همچنین  
۵ اسفند درباره بحران اوکراین، ۲۵ آبان 
درباره همگرایی مشــترک دو کشــور 
در موضوعات دوجانبــه، منطقه ای و 

بین المللــی و لزوم نهایی کردن ســند 
جامع همکاری بلندمدت، ۲۳ شهریور 
درباره دیدار مشترک و ۲۷ مرداد ۱۴۰۰ 
درباره ســند جامع همکاری های ایران 
و روســیه با یکدیگر به صورت تلفنی 
گفت وگو کردند. از طرفی رئیســی و 
اردوغان ۱۲ اردیبهشــت ۱۴۰۱ علاوه 
بر تبریک عید فطــر به یکدیگر درباره 
ســفر اواخر مرداد رئیس جمهور ترکیه 
به ایران و موضوع فلســطین صحبت 
کردند. روســای جمهور ایران و ترکیه 
همچنیــن ۲ بهمن دربــاره رابطه بلند 
مــدت و همه جانبــه و همــکاری دو 
کشــور، ۱۸ بهمن درباره تقویت سطح 
روابــط تهران-آنــکارا، ۱۷ آذر درباره 
ضرورت همکاری مشــترک و جدی 
دو کشــور در حوزه اقتصادی و مبارزه 
با تروریســم و ۲۰ مرداد ۱۴۰۰ درباره 
ضرورت تســریع در برگزاری نشست 
شــورای عالی همکاری های راهبردی 
ایران و ترکیه در تهران با یکدیگر تلفنی 
مذاکره و گفت وگــو کردند. مصطفی 
الکاظمی نخست وزیر عراق هم از دیگر 
رهبرانی است که در یک سال گذشته با 
رئیس جمهوری اسلامی ایران پنج بار 
به صورت تلفنی صحبت کرده اســت. 
این دو آخرین بــار ۸ خرداد ۱۴۰۱ در 
گفت وگوی تلفنی خود، همکاری های 
منطقه ای و اجرای تفاهمات دوجانبه را 
مورد تاکید قرار دادند. روســای دولت 
ایران و عراق همچنین در ۱۴ اردیبهشت 
علاوه بر تبریک عید فطر درباره انسجام 
و وحدت در عــراق، ۱۶ بهمن درباره 
قابل حل و فصل بودن مشکلات منطقه 
به شرط عدم مداخله خارجی، ۲۶ آبان 
درباره خدشه دار نشدن وحدت و ثبات 
در عــراق به عنوان موضوعی راهبردی 
و ۲۶ مــرداد ۱۴۰۰ دربــاره آرمان های 
مشــترک دو ملت و لزوم ایجاد نشدن 
خلل در روابط دوجانبه توسط دشمنان 
تلفنی مذاکــره و گفت وگو کردند.در 
یک سال گذشــته شیخ تمیم بن حمد 
آل ثانی امیر قطر، چهار با با رئیســی به 
صورت تلفنی صحبت کرده که سه بار 
آن بــه بهانه تبریک اعیاد مختلف بوده، 
اما موضوعات دیگری هم در آن مطرح 

شده است. رئیســی و امیر قطر ۱۹ تیر 
۱۴۰۱ علاوه بر تبریــک عید قربان به 
یکدیگر، درباره رایزنی ها و دیدارهای 
دیپلماتیک پرشــمار و فشرده مقامات 
دو کشــور صحبت کردنــد. در ۹ تیر 
۱۴۰۱ هم بررسی راهکارهای رسیدن 
به توافق هســته ای و پیشنهاد کمک به 
قطر در برگزاری جــام جهانی فوتبال 
از موضوعاتی بود که میان ســران ایران 
و قطر مطرح شــد. در ۱۲ اردیبهشــت 
رئیسی و شــیخ تمیم بن حمد به بهانه 
تبریــک عید فطر با یکدیگر گفت وگو 
کردنــد و در ۱۴ فروردیــن هم تبریک 
حلول ماه رمضان باعث شــد تا سران 
دو کشور درباره توسعه روابط تهران-

دوحــه بــه نفع دو ملــت و ملت های 
منطقــه با یکدیگر به صــورت تلفنی 
گفت وگو کنند.از طرفی نیکول پاشینیان 
نخست وزیر ارمنستان در این یک سال 
سه بار به صورت تلفنی با رئیس رییس 
جمهور ایران گفت وگو کرده اســت. 
رئیسی و پاشــینیان در ۱۹ مرداد ۱۴۰۱ 
بر تغییر نکردن جغرافیای سیاسی منطقه 
تاکید کردند. ایــن دو همچنین در  ۱۲ 
خرداد درباره گســترش همکاری های 
دو و چندجانبــه در حوزه های انرژی 
و حمل و نقل و ۱۳ دی درباره توســعه 
سطح همکاری های اقتصادی تهران-

ایروان وحمایت از تمامیت ارضی و حق 
حاکمیت کشورها با یکدیگر به صورت 
تلفنی صحبت کردند.شی جین پینگ 
رئیس جمهوری خلق چین، الکساندر 
ووچیــچ رئیس جمهور صربســتان و 
دانیل اورتگا رئیس جمهور نیکاراگوئه 
از ســرانی هســتند که در این یک سال 
دو بار با رئیس جمهوری اسلامی ایران 
به صورت تلفنی گفت گو کردند. در ۷ 
مرداد ۱۴۰۱ رئیســی و شی جین پینگ 
رئیــس جمهوری خلــق چین در یک 
گفت وگوی تلفنی یک ســاعته، علاوه 
بر بررســی تحولات عمده بین المللی 
و منطقه ای بر تقویــت همکاری های 
دوجانبــه تاکید کردنــد و در ۲۷ مرداد 
۱۴۰۰ هم گفت وگوی دوجانبه این دو 
نفر درباره ارتقاء و گسترش همکاری ها 
میــان ایران و چین به عنــوان اولویت 

سیاست خارجی دولت سیزدهم انجام 
شد.

همچنین رئیســی و الکســاندر 
صربســتان  رئیس جمهور  ووچیــچ 
در ۱۲ اردیبهشــت درباره گســترش 
همکاری ها و در ۳۰ بهمن درباره فعال 
شدن فرصت ها و ظرفیت های متنوع و 
گسترده توسعه سطح همکاری های دو 

کشور گفت وگو کردند.
ضمن اینکه گفت وگوهای تلفنی 
رئیســی با دانیل اورتگا رئیس جمهور 
نیکاراگوئه در ۸ دی به منظور فعال کردن 
ظرفیت ها به نفع پیشرفت و رفاه دو ملت 
و در ۹ شهریور به منظور ارتقای سطح 
روابط با کشــورهای آمریکای لاتین و 

حوزه  کارائیب صورت گرفت.
رییس جمهــور ایران در این یک 
ســال همچنین یک بار با الکســاندر 
دی کــرو نخســت وزیر بلژیــک در 
۲۱ اردیبهشــت ۱۴۰۱ درباره تقویت 
مناســبات تهران و بروکســل، شهباز 
شــریف نخســت وزیر پاکســتان در 
۱۹ تیــر ۱۴۰۱ دربــاره برگزاری منظم 
همکاری های  مشــترک  کمیســیون 
اقتصــادی، قربان قلی بردی محمداف 
رئیس جمهور ترکمنســتان در ۲۲ آذر 
درباره ارتقای همکاری های اقتصادی، 
تجــاری و انــرژی و تقویــت روابط 
ترانزیتی، سباستین کورتس صدراعظم 
اتریش در ۱ شــهریور درباره تعاملات 
اقتصــادی در دو کشــور، نیــکلاس 
مادورو رئیس جمهــور ونزوئلا در ۱۳ 
آذر دربــاره همکاری هــای جدید در 
حوزه اقتصاد و انرژی،  قاسم ژومارت 
توکایف رئیس جمهور قزاقستان در ۱۳ 
بهمن درباره ارتقای ســطح تعاملات 
اقتصادی در ســی امین ســال برقراری 
روابط و کیشــیدا فومیو نخست وزیر 
ژاپن در ۲۰ بهمن درباره نقش آمریکا در 
عدم پیشــرفت قابل قبول مذاکرات، به 
صورت تلفنی گفت وگو کرده است. ۱۱ 
گفت وگوی تلفنی دیگر رئیسی با سران 
کشورهای مختلف، با موضوع تبریک 
مناســبت های متفاوت بوده اســت. از 
جمله این گفت وگوهای تلفنی می توان 
به این موارد اشــاره کرد: سردار بردی 
محمداف رئیس جمهور ترکمنستان در 
۲۴ اســفند ۱۴۰۰ برای تبریک انتخاب 
وی به ریاست جمهوری ترکمنستان و 
در ۱۳ اردیبهشــت ۱۴۰۱ برای تبریک 
عید فطر،  برهــم صالح رئیس جمهور 
عراق در ۱۴ فروردین ۱۴۰۱ به مناسبت 
تبریــک حلول ماه رمضــان، امامعلی 
رحمان رئیس جمهور تاجیکستان ۱۱ 
اردیبهشــت ۱۴۰۱، هیثم بن طارق آل 
سعید سلطان عمان در ۱۲ اردیبهشت، 
شــیخ نواف الاحمد الجابر الصباح امیر 
کویــت در ۱۳ اردیبهشــت و جوکو 
ویدودو رئیس جمهور اندونزی در ۱۴ 
اردیبهشــت ۱۴۰۱ به مناسبت تبریک 
عید فطر، بشــار اســد رئیس جمهور 
سوریه، نارندرا مودی نخست وزیر هند 
و قیس ســعید رئیس جمهور تونس در 
۱۹ برای تبریک عید قربان و سال مکی، 
رئیس جمهور سنگال و رئیس دوره ای 
اتحادیه آفریقا در ۱۰ خرداد به مناسبت 

تبریک فرارسیدن روز آفریقا.

امانوئل مکرون رئیس جمهوری فرانسه با شش بار گفت وگوی تلفنی که با سید ابراهیم رئیسی داشته در سال اول ریاست رئیسی 
بر دولت سیزدهم، همچنان رکورددار گفت وگوهای تلفنی با رئیس جمهور ایران است.

گفت وگوهــای تلفنی رئیســی و مکرون نشــان می دهد 
که رئیس جمهور فرانســه نقش رابط ســران تروئیکای 
اروپایی )انگلیس، فرانســه و آلمــان( و آمریکا را درباره 
مذاکرات هســته ای بر عهده گرفته اســت؛ چــرا که در این 
مدت نخســت وزیر انگلیس و صدراعظــم آلمان با رئیس 
جمهوری اســامی ایران گفت وگویی نداشــتند و تکلیف 
گفت وگو با رئیس جمهور آمریکا هم که مشــخص اســت.

سرویس سیاسی- رئیس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: وقتی ما می گوییم 
بازگردیــم به شــهریور ۱۴۰۰، یا باید 
بپذیریم هزینه اش را مردم بدهند یا باید 

یارانه شان را اضافه کنیم.
دربــاره  میرکاظمــی  مســعود 
بلاتکلیفی لایحــه دولت درخصوص 
حذف بند مربوط به بازگشت قیمت ها 
به شهریور سال ۱۴۰۰ گفت: چند دوره 
افزایش قیمت جهانی داشتیم؛ نخست 
اوایــل ســال ۱۴۰۰ و در زمــان دولت 
دوازدهم بود، این دولت ۸ میلیارد در بودجه برای واردات کالای اساســی و نهاده 

دیده بود که این  ۸ میلیارد به دلیل افزایش قیمت های نیمه اول سال جوابگو نبود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: نیمه دوم سال باز یک افزایش قیمت 
داشتیم. هنگامی که بودجه بسته شد، اتفاقات روسیه و اوکراین نبود و جهش سوم 
قیمت در بودجه دیده نشــده بود. بنابراین وقتی ما می گوییم بازگردیم به شهریور 

۱۴۰۰، یا باید بپذیریم هزینه اش را مردم بدهند یا باید یارانه شان را اضافه کنیم.
وی تاکید کرد: اگر هرکدام را بپذیریم، دیگر نباید بگوییم قیمت ها به شهریور 
بازگردد بلکه آنچه که ملاک عمل قرار می گیرد، اسفند ماه و زمانی است که بودجه 
بســته شده؛ زیرا بودجه با کسری بسته شــده است. اگر مجلس شورای اسلامی 
نمی پذیرد، باید یارانه اش را مشــخص کنیم و ان شــاالله یارانه بیشتری را بتوانیم 
تخصیص دهیم ما امروز لایحه اصلاح یارانه را به مجلس نفرستاده ایم برای اینکه 

این مسئله روشن شود.

سرویس سیاسی- رییس سازمان پزشکی قانونی کشور با اشاره به ماجرای 
مرگ مشکوک قاضی منصوری در رومانی گفت: اگر انتظار  این باشد که ما بگوییم 
قاضی منصوری خودکشی کرده، این حرف بی ربط و غیرکارشناسی است؛ ما شرح 
جسد را به قاضی پرونده منتقل می کنیم و قاضی با تحقیقات بین الملل و همکاری 

اینترپل  و سایر ادله هایی که دارد، نظر نهایی را اعلام می کند.
عباس مسجدی درباره مدت زمان لازم برای اظهار نظر سازمان پزشکی قانونی 
در پرونده ها از جمله در پرونده های خاص که رسانه ای می شوند، گفت: فرآیندهای 
مختلفی در سازمان پزشکی قانونی اتفاق می افتد.به عنوان مثال ممکن است در یک 
معاینه ساده کمتر از ۲۰ دقیقه پاسخ یک مقام قضایی را بدهیم ولی در بعضی مواقع 
ممکن است برای تعیین علت فوت و نمونه هایی که در سالن تشریح می گیریم و 
آزمایش های مختلفی که انجام می دهیم، حدود دو ماه و نیم طول بکشد؛ بنابراین 
نمی توانیم زمان خاصی را برای هر پرونده در نظر بگیریم.  وی افزود: در پرونده های 
قضایی، ما بخشی از پرونده هستیم و بعضا انتظاراتی که همکاران شما از ما دارند این 
است که ما در کل پرونده اظهار نظر کنیم ولی این ارتباطی با ما ندارد. پرونده هایی 
همچون قاضی منصوری یا خانم نامداری یا متروپل و ... در آن مقطع و زمان که به 
ما ارجاع می شود، مسئولش هستیم. مثلا درباره حسین عبدالباقی مالک متروپل گفته 
شد که آیا  جسد الباقی بوده یا خیر؟ ما در این خصوص بررسی کرده و از بستگان 
او  نمونه  اخذ کردیم و براساس آن نمونه اثبات کردیم که این فرد عبدالباقی است و 
اینکه رسانه های  خارجی حرف هایی زدند و افراد غیرکارشناس و نادان در حوزه 
ژنتیک اظهارنظر هایی کردند، جای خودش است.  مسجدی درباره نبش قبر مجید 
عبدالباقــی برادر مالک متروپل، گفت: نبش قبر  برادر مالک متروپل ارتباطی به ما 
ندارد زیرا به صورت غیرمجاز، غیرقانونی و غیرشــرعی اتفاق افتاده و مکاتبه ای 
هم در این زمینه با ما انجام نشده است. وی درباره طرح برخی شایعات و ابهامات 
در خصوص اینکه  حسین عبدالباقی مالک متروپل زنده است؟ گفت: ما توانستیم 
نمونه های سالم را از  مادر و همسر و فرزندان او  دریافت کنیم و  کمتر از ۴۸ ساعت 
در ایــن خصــوص اظهار نظر کردیم و به مقام قضایی اعلام کردیم؛ البته به خاطر 
اظهارنظرهای غیرکارشناســی افراد غیرمسوول در حوزه ژنتیک،  روابط عمومی 
ســازمان پزشــکی قانونی و مسوول بانک ژنتیک توضیحات علمی و فنی را ارائه 
دادند. مسجدی تاکید کرد: ما به جهت اینکه زیر مجموعه دستگاه قضایی هستیم، 
مسئول اطلاع رسانی در پرونده های خاص نیستیم و این اطلاعات در اختیار قاضی 
است؛ زیرا یک بخشی از پرونده برعهده ماست. مثلا  پرونده فردی به دست ما می 
رسد و  موضوع را بررسی می کنیم و می گوییم علت فوت، خودکشی است ولی 
تحقیقات پلیس را نداریم و ممکن است در تحقیقات پلیس موضوع دگرکشی باشد؛ 
لذا باید  اظهارنظر کارشناسان ما و پلیس بررسی و نهایتا علت فوت تعیین  شود.  
رییس ســازمان پزشکی قانونی کشور درباره علت فوت قاضی منصوری -  یکی 
از متهمان پرونده فســاد اکبر طبری که خردادماه سال ۹۹ جسدش در رومانی پیدا 
شد- گفت: در خصوص پرونده هایی همچون نامداری، متروپل یا پلاسکو و... در 
وظیفه ای که به ما ارجاع شده،  نظر کارشناسی را دادیم و آن نظر کامل نیست. اگر 
انتظار  این باشد که ما بگوییم قاضی منصوری خودکشی کرده، این حرف بی ربط 
و غیرکارشناسی است. ما شرح جسد را به قاضی پرونده منتقل می کنیم و قاضی 
با تحقیقات بین الملل و همکاری اینترپل  و سایر ادله هایی که دارد، نظر نهایی را 
اعلام می کند. وی تاکید کرد: هر دستور قضایی که به سازمان پزشکی قانونی داده 
شود، پزشکی قانونی آمادگی لازم برای همکاری را دارد. در حوزه های آموزشی 
و پژوهشی با کشورهای مختلف همکاری داریم. مثلا در حادثه سقوط هواپیمای 
ایران-ارمنستان تیمی را خواستند که هماهنگ شد و  درکنار اینترپل، تیم پزشکی 
قانونی ما اعزام شد. همچنین در رابطه با سقوط هواپیمای اوکراینی تیم های خارجی 
به ایران آمدند و همکاری های بین المللی انجام شد. آنها آمدند تا فرآیندهایی را که 
ما دنبال می کنیم ببینند و نه نکته تکمیلی داشتند و نه نقدی  به همکاران ما داشتند و 
عمدتا کارشان تایید بود.  براساس این گزارش، نام غلامرضا منصوری قاضی وقت 
اجرایی لواسان نخستین بار در کیفرخواست پرونده اکبر طبری در سال ۹۹ مطرح 
شد. متهم ردیف نهم پرونده طبری -غلامرضا منصوری- که از کشور خارج شده 
بود،  به دریافت رشوه بالغ بر ۵۰۰ هزار یورو متهم بود. در اولین جلسه دادگاه »اکبر 
طبری« معاون اجرایی سابق حوزه ریاست قوه  قضائیه در ۱۸ خرداد سال ۹۹، رسول 
قهرمانی نماینده دادستان در تشریح عناوین اتهامی ردیف دوم پرونده گفت: حسن 
نجفی که با دستگیری متهم اصلی پرونده به خارج از کشور متواری شد، به مشارکت 
در تشکیل شبکه چند نفری در امر ارتشاء، پرداخت رشوه به اکبر طبری و پرداخت 
رشوه به غلامرضا منصوری قاضی وقت اجرایی لواسان به مبلغ ۵۰۰ هزار یورو، 
متهم اســت. غلامرضا منصوری، یک روز بعد از نخستین جلسه دادگاه طبری در 
پیامی ویدیویی متواری بودن خود را انکار کرد و  در آن وعده بازگشت به کشور را 
داد.  چند روز پس از انتشار این ویدیو  اسماعیلی سخنگوی اسبق قوه قضاییه خبر 
از بازداشت منصوری در رومانی توسط پلیس اینترپل داد و گفت: یکی دو نفر از 
متهمان در خارج از کشور به سر می برند که یکی از آنها به نام آقای منصوری اعلام 
کرده بود که »من دارم به ایران بر می گردم و در جلســه شــرکت خواهم کرد« اما با 
بررسی هایی که ما انجام دادیم، دیدیم این »اعلام« خیلی جدی نیست و بیشتر یک 
برنامه »تبلیغاتی« است. به همین جهت با اقدامی که از ناحیه مرجع قضایی انجام 
شد، مراتب به پلیس بین الملل کشورمان و اینترپل رومانی اعلام شد و  این فرد در 
اختیار اینترپل قرار گرفته و دستور بازداشتش در کشور رومانی صادر شده است اما 
به دلیل محدودیت های پروازی ناشی از بیماری کرونا، انتقال وی به ایران و حضور 
او در جلسه دادگاه فعلا ممکن نیست ولی در روزهای آینده این کار انجام می شود.
جمعه ۳۰  خرداد ۹۹   از هتل دوک بخارســت در رومانی  خبر رســید که 
جســد این قاضی بازنشسته  پیدا شده است. در همان زمان، سردار هادی شیرزاد 
رییس پلیس بین المللی نیروی انتظامی اعلام کرد: پیامی از اینترپل بخارست )کشور 
رومانــی( دریافت کردیم مبنــی بر اینکه برای فرد تحت تعقیب اعلان قرمز آقای 
»غلامرضا منصوری« یک حادثه غیرمترقبه رخ داده و وی خود را از پنجره هتل محل 
اقامتش در بخارست به پائین پرت کرده است. پلیس بخارست با تاکید بر خودکشی 
آقای منصوری، فوت وی را تائید کرده اســت. یکم مرداد ســال ۹۹  جسد قاضی 
منصوری به کشور منتقل  شد و بررسی های پزشکی قانونی برای شناسایی جسد و 
علت مرگ آغاز شد.۱۶ مرداد ۹۹ اسماعیلی در ارتباط با متهم منصوری خاطرنشان 
کرد: جسد وی به خانواده تحویل شد که به استان محل اقامت او منتقل و به خاک 
سپرده شد. از وضعیت معاینه جسد اطلاعاتی به دست می آید، اما بررسی دقیق تر 
این حادثه نیازمند آن است که اطلاعات مربوط از کشور رومانی مانند تصاویر ضبط 
شده از دوربین هتل محل اقامت و اسناد و نوشته هایی متعلق به وی در اختیار ما قرار 
بگیرد. فقط جسد این فرد به ایران منتقل شده است و پیگیری های قضایی و اینترپل 
و طرف وزارت خارجه در حال انجام است تا بتوانیم رمزگشایی کرده و به حقیقت 
نحوه جان باختن وی برسیم.مسجدی رییس پزشکی قانونی ۲۰ بهمن ۹۹  نیز در 
پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر اینکه پرونده قاضی منصوری به کجا رسید و نظر نهایی 
پزشکی قانونی درباره مرگ او چیست؟ گفت: در روزهای اول که پرونده قاضی 
منصوری از خارج به کشور منتقل شد، آزمایش تشخیص هویت انجام و به مرجع 
قضایی اعلام شد. در حدود ۴۰ روز یا  کمتر از ۴۰ روز این امر طول کشید با اینکه 
آزمایشات پرونده ها دو ماه طول می کشد ولی در این پرونده  به جهت حساسیت  

در کمترین زمان نظر کارشناسی را به مرجع قضایی اعلام کردیم.

سرویس سیاســی- رئیس کمیته پولی و بانکی مجلس در واکنش به نامه 
تعدادی از روسای سابق بانک مرکزی: بسیاری از امضاکنندگان نامه توقف طرح 
بانک مرکزی در مجلس ، مؤسســان و مدیران بانک های خصوصی هســتند و 
بانک های خصوصی )عمدتا( جزء قانون گریزترین نهادهای مالی کشور، مهمترین 

عامل رشد افسارگسیخته نقدینگی و به تعبیری، ام المصائب اقتصاد ایران هستند.
حســین زاده بحرینی رئیس کمیته پولی و بانکی مجلس در واکنش به نامه 
تعدادی از روســای ســابق بانک مرکزی در نامه ای خطاب به محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس درخصوص محتوای نامه و امضاءکنندگان آن، نوشــت: بســیاری 
از امضاکنندگان نامه توقف طرح بانک مرکزی در مجلس ، مؤسســان و مدیران 
بانک های خصوصی هستند و بانک های خصوصی )عمدتا( جزء قانون گریزترین 
نهادهای مالی کشــور،  مهمترین عامل رشد افسارگسیخته نقدینگی و به تعبیری، 

ام المصائب اقتصاد ایران هستند.
وی افزود: در بین امضاکنندگان، نام افرادی مشــاهده می شــود که مجموعا 
بیش از بیست سال سکاندار نظام بانکی کشور بوده اند و اتفاقا توسعه بی ضابطه و 
غیرقانونی بانکداری خصوصی در دوران بعضی از همین رؤسا کل اتفاق افتاده است 
در این نامه مواردی از طرح مورد نقد قرار گرفته است که قبلًا پاسخ آن داده شده، ولی 
پیشنهاد می کنم یکی از همین رؤسای کل پیشین بانک مرکزی در یک مناظره زنده 
تلویزیونی با حضور رئیس کمیسیون اقتصادی یا رئیس کمیته پولی و بانکی مجلس 
شرکت نمایند. تا افکار عمومی از ریشه های نابسامانی نظام بانکی کشور آگاه شوند.

بخشی از متن نامه حسین زاده بحرینی به رئیس مجلس به شرح ذیل است:
مطلع شدم جمعی از مدیران فعلی و سابق شبکه بانکی کشور در نامه ای به 
حضرتعالی، خواسته اند که رسیدگی به طرح بانک مرکزی در مجلس متوقف شود . 
ضمن قدرشناســی نســبت به تلاش های کارکنان و مدیران پاکدســت و 
زحمتکش شــبکه بانکی، لازم اســت توجه جنابعالی و همه کسانی که نسبت به 

وضعیت نابسامان نظام بانکی کشور دغدغه دارند، به نکات زیر جلب شود:
۱-بسیاری از امضاکنندگان این نامه، مؤسسان و مدیران بانک های خصوصی 
هستند. از نظر اینجانب، همچنان که در مراسم رأی اعتماد دولت سیزدهم خطاب 
به ریاســت محترم جمهور و نمایندگان عزیز عرض کردم، بانک های خصوصی 
)عمدتــا( جــزء قانون گریزترین نهادهای مالی کشــور،  مهمترین عامل رشــد 
افسارگسیخته نقدینگی و به تعبیری، ام المصائب اقتصاد ایران هستند. به مدد الهی، 
دولت سیزدهم، مجلس یازدهم و بانک مرکزی عزم خود را برای علاج خردمندانه 
این موضوع جزم کرده اند. براین اساس، مخالفت سنگین بانک های خصوصی با 

طرح مجلس کاملا قابل پیش بینی بوده و قابل درک است. 
۲- در بین امضاکنندگان محترم، نام افرادی مشــاهده می شــود که مجموعا 
بیش از بیست سال سکاندار نظام بانکی کشور بوده اند و اتفاقا توسعه بی ضابطه و 
غیرقانونی بانکداری خصوصی در اقتصاد ایران در دوران بسط ید بعضی از همین 
رؤسای محترم کل، و به دلیل بی توجهی آنان به بند )ه( سیاست های کلی اصل چهل 
و چهارم قانون اساسی )که لازمه آن بازمهندسی و توسعه وظائف و اختیارات بانک 
مرکزی، مقدم بر توسعه و ترویج بانکداری خصوصی بود(، اتفاق افتاده است.  این 
بزرگواران در دوره مدیریت خود بر بانک مرکزی، نخواستند -یا نتوانستند- قدم 
مؤثری برای اصلاح نظام بانکی کشور بردارند و اکنون که نمایندگان محترم مجلس 
با همراهی مســئولانه دولت و بانک مرکزی اصلاح نظام بانکی کشور را در قالب 
طرحی دقیق و عالمانه آغاز کرده اند، برای متوقف ساختن این حرکت انقلابی، به 
تکاپــو افتاده اند. انتظــار این بود که آقایان به جای تلاش برای جلوگیری از به ثمر 
نشســتن تلاش مشــترک دولت و مجلس، نسبت به ترک فعل و کوتاهی خود در 
اصلاح نظام بانکی کشور در دوره مسئولیتشان، به ملت بزرگ ایران پاسخگو باشند 

و عذرخواهی کنند.
۳- در نامه مدیران شبکه بانکی، مواردی در رابطه با محتوای طرح -از جمله 
تشــکیل شورای فقهی در بانک مرکزی، ساختار جدید بانک مرکزی و ...- مورد 
اشاره و نقد قرار گرفته است. اگرچه قبلًا پاسخ این انتقادات از طرق مختلف توسط 
طراحان و دیگر نمایندگان محترم مجلس داده شــده، ولی پیشنهاد می کنم ترتیبی 
اتخاذ فرمایید که برای روشن شدن ابعاد تحولی طرح مجلس و آگاهی افکار عمومی 
از ریشه های نابسامانی نظام بانکی کشور و نقش مدیران شبکه بانکی بویژه بانک های 
خصوصی در این نابسامانی، یکی از امضاکنندگان نامه )ترجیحا یکی از رؤسای کل 
پیشــین بانک مرکزی که این نامه را امضا کرده اند( در یک مناظره زنده تلویزیونی 
با حضور رئیس کمیسیون اقتصادی یا رئیس کمیته پولی و بانکی مجلس شورای 
اسلامی شرکت نمایند. بی تردید، این گفتگو، برای مردم عزیزمان که بیش از همه از 
وضعیت نابهنجار نظام بانکی کشور آسیب دیده و متضرر شده اند، روشنگر و مفید 
خواهد بود و درستی مسیری که دولت، مجلس و بانک مرکزی در پیش گرفته اند 

را آشکارتر خواهد ساخت.

توضیحات رئیس سازمان برنامه
 درباره تصمیم دولت برای بازگشت 

قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰

پرونده های عبدالباقی و منصوری 
به کجا رسید؟

 بحرینی رئیس کمیته پولی و بانکی مجلس ؛

برخی از افراد عامل رشد ام المصائب 
اقتصاد ایران هستند
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